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Upravo se zavrsava postupak predlaganja i izdavanja dozvola za inozemne radnike za slijedecu godinu. Uocljivo je povecanje s 
7.026 radnika u 2017. na cak 29.000 u 2018. godini za sve sektore u RH. Po prvi puta, osim tradicionalnih grana turizma i gradevine 
i drvna industrija je zatrazila 300 radnih dozvola dok su potrebe sumarstva na 225 radnika, najvise u dijelu kooperanata na 

poslovima sjece i vuce. Radna snaga na Zavodu za zaposljavanje ocito nije operativna, a znakovita je disproporcija izmedu slabije 

potrebe za stolarima i naglasenijih zahtjeva za inzenjerskim kadrom, odnosno za osobama sa specificnim znanjima upravljanja CNC 
tehnologijama, sto bi trebao biti jasan Signal obrazovnim institucijama.
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Na kraju smo izazovne godine!
Ove je godine u pozarima stradalo preko 40.000 hektara suma, koje su vazan 
nacionalni resurs u RH jer ukupno pokrivaju 48% teritorija. Uloga Suma je u nekim 
dijelovima esencijalna, posebice na krsu. Posebno na jadranskom dijelu treba uzeti 
u obzir njihove opdekorisne funkcije i krucijalnu vaznost Suma kao glavnog ponora 
CO2 u 21. stoljeöu. 0 tome se u Primorju i u Dalmaciji slabo ili nikako ne govori. 
Uvijek su GUP-ovi i razvoj turizma na prvom mjestu, pa se tek kad izgore vede po- 
vrSine pod Sumom odjednom osvijestimo i shvatimo Sto smo zapravo izgubili.

Konferencija u Laubi! Pozarima se bavilo nekoliko ministara uz Predsjednicu RH 
na nedavnom skupu u Zagrebu, a ono Sto nas zanima odnosilo se na najave dalj- 
njeg umanjenja opcekorisnih funkcija suma kroz novi zakon. Hrvatskoj, pa tako i 
Europi trebaju njezine Sume, a OKF§ nije parafiskalni namet, rekli su ministar To- 
lusic i predsjednik Uprave H§ Jakupcid. Slicno se moze iScitati iz EU strategije 0 
Sumama, a ista spoznaja je posluzila kao osnova za novi europski koncept ni
sko-ugljicnog gospodarstva baziranog na odredbama protokola iz Kyota, konven- 
cije iz Rija te na sva tri COP dokumenata. Sve navedeno, te velike povrSine, ponor 
ugljika, vaznost za ruralno stanovnistvo, sve to snazno potkrjepljuje tezu da su 
Sume jedan od najvrjednijih resursa u RH. Nazalost, to se kroz postojedi, niti kroz 
prijedlog novog zakona 0 Sumama uopde ne uodava niti zamjeduje. U Bruxellesu 
se pocetkom prosinca u Parlamentu predstavlja novi prijedlog strategije 0 Su
mama, a treba dodati da joS uvijek kroz odbore traju maratonske rasprave 0 RED 
II direktivi za OIE, koje bi mogla radikalno izmijeniti raspolozivost i trziSne prilike 
s biomasom.

Sokantno je novo stajaliste Hrvatske oko Pariskog sporazuma i CO2 emi- 
sija, Sto je nova potvrda izostanka koordinacije hrvatske administracije, buduci 
da je predsjednica Grabar Kitarovid visestruko, a i pred UN tijelima potvrdila naSu 
predanost borbi protiv klimatskih promjena. Ovo je sada sok za sve nas koji se ba- 
vimo temom nisko-ugljicnog gospodarstva, jer izlazi iz svih ranijih okvira i nikakvi 
posebni razlozi naSe administracije ne mogu opravdati ovu razinu odluke. Cujemo 
iz vrlo povjerljivih krugova kako je Vlada ovom neocekivanom odlukom zapravo lo- 
birala za cementnu industriju, sto nikako nije prihvatljivo za druge industrijske sek- 
tore, posebno ne za na Sumi bazirane industrije koje raspolazu prirodnom i obnov- 
Ijivom sirovinom i proizvode neusporedivo manje Stetnih emisija od drugih sektora.

PogorSava se i zdravstveno stanje suma u drugim pojedinim dijelovima RH, 
primjerice smrekov potkornjak uniStava Sume detinjaca u Gorskom kotaru, a u 
Slavoniji stradava hrast, naS najvrjedniji biser. Usporedno s time zavrSeni su pre- 
govori industrije i Hrvatskih Suma oko novog prodajnog modela sto je velik na- 
predak, u odnosu na stara rjeSenja. Uz to pojavile su se najave zahtjeva za 40- 
60% rabata za finalne proizvode, na Sto su sumari potrazili tumacenje poreznika. 
Kljucni proces sektorske reforme biti de zakljuöen povedanjem cijena, ali tek se 
rijetki usuduju prognozirati konacni postotak, buduci da se dio industrije otvo
reno izjaSnjava za potrebu dvoznamenkastog rasta cijena hrasta, dok bi cijene bu- 
kovih trupaca uglavnom trebale stagnirati a jela dak neznatno pojeftiniti.

Donosimo price o EU fondovima kao i zanimljiv intervju s profesoricom Kutnar 
koja vodi uspjeSan sektorski EU projekt u Sloveniji. PiSemo 0 aktivnostima grupa- 
cije Serif u Vijetnamu, nagradama za dizajn tvrtke MS WOOD u Njemackoj, kao i 0 

dubrovadkoj konferenciji AWD koja se sve viSe etablira kao mjesto za europske 
sektorske teme. U ovom broju donosimo i neke nove poruke naSih oglasivaca, na- 
javljujemo sajmove i uspjeSne sektorske statistike. Tu je izvjeStaj sa skupstine AE- 
BIOM-a iz Bruxellesa, opsezan prikaz 8. Kongresa pilanara u Slavonskom Brodu, 
kao i puno informacija 0 sektorskoj konferenciji RIM koja se odiiala pocetkom li- 
stopada u Sarajevu kojom prilikom se u organizaciji HDK odrzao uspjeSan seminar 
0 EU temama i daljnjim prognozama.
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